
1/5

11. února 2023

Moldavská vláda odstupuje - ANNA NEWS
anna-news.info/pravitelstvo-moldavii-ushlo-v-otstavku

Moldavská vláda podala demisi
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Moldavská prezidentka Maia Sandu přijala demisi tamní vlády v čele

s premiérkou Natalií Gavrilitsou, která stála v čele kabinetu od 6.

srpna 2021. Dnes podala demisi s tím, že "Po roce a půl v čele této

vlády nastal čas oznámit mou rezignaci na tuto funkci."

Gavrilitsa vysvětlila, že „Moldavská republika vstupuje do nové fáze,

ve které je prioritou země energetika, kybernetické, ekonomické a

sociální zabezpečení. Vládli jsme v nepřetržitém krizovém režimu.

Plynovou krizi jsme překonali tím, že jsme každé rodině poskytli

přístup k energii, teplu a kompenzaci.“
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Podle Gavrilitsy se její vládě „podařilo provést první nákupy plynu z

alternativních zdrojů, vyrovnat se s bezpečnostní krizí, udržet

stabilitu, klid a mír v Moldavské republice“.

„Věděli jsme, jak zachovat klid v Podněstří. Vypořádali jsme se s

uprchlickou krizí a získali si sympatie celého světa. I přes tyto

přetrvávající problémy se podařilo reformní plán realizovat. Jsem

hrdý na to, že společně s kolegy znovu nastartovali několik let

stagnující projekty. Toho všeho jsme dosáhli zapojením vládního

týmu, s kolegy z parlamentu, s místními voliči. Všem z celého srdce

děkuji!“

Je pozoruhodné, že k rezignaci došlo bezprostředně po návratu

Gavrilitsy z Bruselu. 7. února jednala s předsedou Evropské rady

Charlesem Michelem o otázkách vstupu Kišiněva do EU, zejména o

„úrovni implementace programu reforem nezbytných v procesu

zahájení jednání“.

Dnes na tiskové konferenci na rozloučenou uznala fakt, že její vláda

byla zbavena podpory lidu. Uvedla, že kabinet ministrů se těší

podpoře mezinárodních partnerů, ale neviděl takovou podporu ze

strany obyvatel Moldavska.

„EU na nás čeká s otevřenou náručí. Pokud by vláda měla doma

stejnou podporu, jakou jsme cítili od partnerů v Evropě, postupovali

bychom rychleji.“ Po tolika hlasitých a patetických prohlášeních

dodala, že zůstává v Sanduově týmu.

Sandu mezitím přijala rezignaci Gavrilitsy a poděkovala jí „za

obrovské oběti a úsilí zaměřené na vedení země během tolika krizí“.

„Navzdory bezprecedentním výzvám byla země řízena zodpovědně, s

velkou péčí a obětavou prací. Máme stabilitu, mír a rozvoj tam, kde

by ostatní chtěli válku a bankrot.“
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O demisi vlády, ale i prezidenta usiluje moldavská opozice od léta

2022. V Kišiněvě se pravidelně konají masové protesty. Občané

republiky chodí na shromáždění kvůli socioekonomické krizi, do

které Sandu a Gavrilitsa uvrhly Moldavsko.

V opozičních kruzích už byla demise vlády komentována. Vůdce

strany Shor Ilan Shor řekl, že „odstoupení vlády je výsledkem

protestního tlaku“:

„Dnešní demise vlády je výsledkem protestního tlaku posledních

šesti měsíců. Ano, mělo by dojít nejen k výpovědi, ale také k

uvěznění. A to se určitě stane. Věznění současné vlády za totální

porušení Ústavy, zákona, práv a svobod občanů.

Kdo se stane novým šéfem kabinetu, se zatím neví. Sandu se chystá

na konzultace s parlamentními frakcemi a následně podle ní jmenuje

kandidáta na post premiéra republiky.

V Kazachstánu bylo otevřeno Fórum středoasijských států
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První meziparlamentní fórum středoasijských států se konalo v

kazašském Turkestánu. Delegace komor parlamentů středoasijských

zemí se sešly, aby projednaly aktuální otázky rozvoje jednotného

duchovního a kulturního prostoru a vyhlídky na rozšíření

meziparlamentních vztahů.

Předseda senátu Kazachstánu Maulen Ashimbaev, předseda Jogorku

Kenesh z Kyrgyzstánu Nurlanbek Shakiev, předsedkyně senátu Oliy

Majlis Uzbekistánu Tanzila Narbayeva, vedoucí Majlisi

Namoyandagon Majlisi z Tádžikistánu Oli Mahmadtoir Zokirzod z M.

Fóra se zúčastnil Turkmenistán Gurbanmurat Ashyrov.

На форуме обсудили вопросы укрепления всестороннего

стратегического сотрудничества стран Центральной Азии и роли

парламентов в этом процессе. Центральноазиатские республики

намерены расширить культурно-гуманитарного сотрудничества

на основе общего историко-культурного наследия.

Сотрудничество намерены развивать в таких сферах,

межпарламентский диалог, совместное использование

трансграничных рек, обеспечение экологической и

энергетической устойчивости. Также намерены усилить

культурно-гуманитарное сотрудничество и укрепить диалог

между интеллигенцией стран Центральной Азии.

Маулен Ашимбаев отметил, что «испокон веков по территории

Центральной Азии пролегали маршруты Великого Шелкового

пути – главной торговой артерии средневековья, соединявшей

Восток и Запад».

„To přispělo k vytvoření společného obchodního, komunikačního a

kulturního prostoru. Spojuje nás však nejen minulost, ale i

současnost. Země Střední Asie mají společné zájmy a společné úkoly.

Na základě toho spočívá budoucnost Střední Asie v úzké spolupráci a

důvěrném dialogu, ve vývoji společných reakcí na vnější a vnitřní

výzvy. Tato témata jsou pravidelně projednávána na setkáních hlav

našich států v bilaterálním i multilaterálním formátu.“
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Fórum bude trvat dva dny. V důsledku toho bude přijata

Turkestánská deklarace, která bude odrážet všechny výše uvedené

oblasti spolupráce.

Připomeňme, že Meziparlamentní fórum zemí Střední Asie se

dohodlo, že ho v červenci 2022 uspořádají vedoucí představitelé pěti

států Střední Asie.

 

 


